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Praha 7 chce  
od Lordshipu 50 milionů

Rada Prahy 7 udělala v boji 
o podobu projektu Palác 
Stromovka nečekaný tah 
a požaduje po investorovi 
zaplacení nájmu za parce-
ly dopředu. str. 6

Daramis Group prodává 
pražský Parkhotel
Česko-izraelská skupina 
Daramis Group se rozhodla 
prodat letenský Parkhotel, 
který před šesti lety koupila 
od Sekyra Group a náklad-
ně zrekonstruovala. Kupec 
není znám. str. 6

Mitsubishi se musí kát

Představitelé japonské 
automobilky včera v Tokiu 
veřejně přiznali, že firma 
vylepšovala údaje o spotře-
bě svých aut. Manipulace se 
týkala 625 tisíc vozů. str. 8

New York patřil favoritům

Favorité na prezidentskou 
nominaci Donald Trump 
a Hillary Clintonová si 
v New Yorku zajistili vítěz-
ství, a to právě ve chvíli, 
kdy si potřebovali upevnit 
svou vedoucí pozici. str. 10
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tři premiéři,  
jeden prezident
oDS je jedinou novou 
polistopadovou stranou,  
která se na české politické 
mapě udržela 25 let.

fototéma

str. 4–5

Vinyl je  
opět „in“
Boom gramofonových 
desek znovu táhl české 
výrobce. loděnice 
i litovel zvedly produkci 
o desítky procent.

byznys
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miChal šnobR:

Dle vývoje akcií #kB to 
vypadá, že se někteří investoři 
„štítí“ dividendy. S nárokem 
na dividendu stály akcie před 
5 dny méně než nyní :-).

twitter.com/e15news

středoevropští zbrojaři dotáhli první společný projekt. Pardubická 
Explosia, slovenská ZVS Dubnica a polská Dezamet Nowa Deba vyvinuly 
moderní velkorážovou munici. Polská armáda ji vyzkoušela a objednala 
si za téměř sto milionů korun první várku dvanácti tisíc kusů střeliva pro 
nové samohybné houfnice Krab. Polská zakázka může zbrojařům otevřít 
cestu do dalších zemí NATO.  události / str. 2

středoevropská 
munice
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Sledujte Londýn II
Před třemi lety britská vláda dala zelenou 
stavbě jaderné elektrárny Hinkley Point C a na 
tomto místě jsem se dopustil troufalé před-
povědi, že osud evropské jaderné energetiky 
a dostavby Temelína bude záviset na britském 
jaderném snažení. Platí to stále, jen v mnohem 
temnějších kulisách. Britská ministryně pro 
energetiku Amber Ruddová v dopise poslancům 
připustila, že Velká Británie se bez dvou nových 
bloků v dohledné době obejde. Nedostatek elek-
třiny, kterým zastánci jádra strašili, nehrozí. 
Nahradí je jiné elektrárny a na ceně elektřiny to 
nebude znát. Jen se Britům nepovede splnit cíle 
pro snižování skleníkových emisí.

Mnohem vyšší hra se hraje za Lamanšským 
průlivem. Dva britské bloky má stavět tamní 
polostátní a hodně zadlužená EdF, která ale na-
vzdory všem britským vládním garancím stále 
marně hledá peníze na stavbu. O osudu Hinkley 
Point C a koneckonců o osudu celé EdF se jedná 
přímo v Elysejském paláci. Vypadá to, že stát, 
tedy vlastník 85 procent akcií koncernu, bude 
souhlasit s výplatou dividend ve formě akcií. 
Jinými slovy do firmy dolije kapitál. Francouz-
ský ministr hospodářství Emanuel Macron na 
riskantní stavbě britských bloků trvá. Drobní 
akcionáři se bouří a žádají stažení akcií EdF 
z burzy, protože stát se nechová jako většinový 
akcionář, ale jako stoprocentní vlastník. Pro 
jádro, včetně toho českého, to prostě zatím moc 
dobře nevypadá.  

Zápisník  
Jana Stuchlíka

Protagonisté dne

Josef tichý

šéf explosie

Zdeněk Pelc

ředitel GZ diGital Media

osamu Masuko

šéf Mitsubishi Motors

Pardubická firma dodává klíčovou 
součást velkorážné munice pro 
polskou armádu. Do Polska také 
předá licenční výrobu. 

str. 2

Loděnická firma nadále těží 
z renesance klasických vinylových 
desek. Loni zvýšila výrobu téměř 
o třetinu na osmnáct milionů kusů.

str. 7

Japonská automobilka veřejně 
přiznala, že vylepšovala údaje 
o spotřebě svých aut. Manipulace 
se týkala 625 tisíc vozů.

str. 8

n Polská armáda objed-
nala dvanáct tisíc samo-
spalitelných náplní pro 
velkorážové houfnice. 
Pardubická Explosia 
s nimi chce prorazit do 
dalších zemí NATO.

Pavel Otto
 

Vůbec poprvé od vzniku vise-
grádské skupiny v roce 1991 mají 
středoevropští zbrojaři společný 
projekt. Pardubická Explosia, 
slovenská ZVS Dubnica nad 
Váhom a polská Dezamet Nowa 
Deba dokončily po několika 
letech vývoje a zkoušek moderní 
velkorážnou munici, která byla 
úspěšně zavedena v polské ar-
mádě. Ta si za téměř sto milionů 
korun objednala první várku dva-
nácti tisíc kusů granátů a samo-
spalitelných hnacích náplní pro 
nové samohybné houfnice Krab 
ráže 155 milimetrů.

Firmy očekávají, že dodají 
další desítky tisíc kusů tohoto 
speciálního střeliva, protože 
Poláci postupně nakoupí stovky 
houfnic Krab v několika varian-
tách. Klíčový komponent – hnací 
náplně – dodává právě Explosia. 

„Česká republika se díky vývoji 
a zkušenostem sahajícím až do 
šedesátých let minulého století 
zařadila po bok několika málo 
zemí na světě, které umějí vyro-
bit tyto náplně tak, aby splnily 
požadované parametry a přitom 
v hlavni zcela shořely a neza-

nechaly v ní nečistoty,“ uvedl 
obchodní ředitel Explosie Pavel 
Bulant. Polská zakázka má podle 
něj českým náplním otevřít cestu 
do dalších zemí NATO.

Pardubická společnost nejprve 
zajistí dodávky náplní a pak 
postupný přenos know-how do 
Polska. „Výsledkem bude výroba 
v Polsku pod naší licencí. Podob-
ně postupujeme i v jiných ze-

mích. Přínos má pro nás hlavně 
to, že jsme dodavateli kompletní 
technologie,“ vysvětlil generální 
ředitel firmy Josef Tichý.

Spolupráce na projektu mezi 
Čechy, Slováky a Poláky začala 
v roce 2007. V polských systé-
mech Krab měly být uplatně-
ny poznatky Explosie a ZVS 
Dubnica s vývojem munice pro 
slovenské houfnice Zuzana 2 
ráže 155 milimetrů. Jde o zbraň, 
o jejímž využití česká armáda 
teprve uvažuje.

Zatímco v Pardubicích se 
vyvíjely náplně, na Slovensku 
granáty. V roce 2015 musela 
Explosia absolvovat srovnávací 
testy náplní BC-E, respektive 
TC-F s konkurenčními DM82A1 
německého Rheinmetallu. „Bylo 
potřeba zvážit, jakým způso-
bem upravíme naše náplně tak, 
abychom příliš nezasáhli do 
technických podmínek,“ popsal 
testy vedoucí oddělení výzkumu 
a vývoje Zbyněk Akštein.
Zkoušky prokázaly, že české 
náplně dosahují špičkových pa-
rametrů. „Následovala závazná 
objednávka na dvanáct tisíc kusů 
náplní. Skončila první, nejdůle-
žitější etapa – potvrzení našich 
kvalit přímo u zákazníka,“ dodal 
šéf Explosie Tichý.

V4 dokončila vůbec 
první zbrojní projekt 

Spolupracující  
výrobci ze tří zemí 

visegrádské skupiny  
očekávají, že dodají

desítky
tisíc kusů  

speciálního  
střeliva.

inoVace. Slováci vylepšili houfnice DANA. Samohybné kanony vyráběné od konce sedmdesátých let minulého 
století modernizované na ráži NATO 155 milimetrů vlastní slovenská armáda. Jestli pro původní zbraňový systém 
nalezne využití i Česko, není jasné.
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n Povinná školka pro 
pětileté, centrální 
přijímačky na střední 
školy, povinná matu-
rita z matematiky. Se-
nátem prošla novela 
školského zákona.

Adéla Čabanová 

I přes výhrady schválili sená-
toři po čtyřhodinové debatě 
novelu školského zákona. 
Mimo jiné podpoří přijímání 
dvouletých dětí do školek. 
Ministryně školství Kateřina 
Valachová při jednání ozná-
mila, že už nyní navštěvuje 
mateřské školy čtyřicet tisíc 
dvouletých dětí. „I mě to 
překvapilo. Je to reakce na 
demografický vývoj,“ uvedla 
Valachová. 

Už dnes mohou dvouleté 
děti do mateřských škol 
chodit. Od roku 2020 však 
mají mít na místo ve spádové 
školce nárok. A to i přesto, že 
podle některých senátorů by 

měla péče o děti mladší tří 
let zůstat na rodičích. Školky 
nemají vybavení na hygienic-
ké přebalování dětí a jejich 
koupání,“ poznamenal sená-
tor Pavel Eybert (ODS). 

Čtyřleté a tříleté děti budou 
mít nárok na místo ve spádo-
vé školce ještě dříve, kapacity 

podle ujištění ministryně Va-
lachové na to budou dostateč-
né. Novela zavádí povinnou 
docházku do mateřské školy 
pro pětileté děti. Pro rodiče, 
kteří děti do registrovaných 
mateřských škol dávat ne-

chtějí, to od roku 2017 přinese 
povinnost je do spádové škol-
ky alespoň přihlásit. Oznámí 
domácí vzdělávání a během 
školního roku se dostaví na 
ověření pokroků dítěte.  

Do mateřských škol chodí 
teď přes devadesát procent 
pětiletých dětí. Podle nadace 
Open society fund by povin-
nost dát děti do školky měla 
pomoci ohroženým dětem 
dostat se ke vzdělání co nej-
dříve. „Nástup v pěti letech do 
mateřské školy tyto rozdíly 
nevyřeší,“ domnívá se Lud-
mila Šprachtová, místopřed-
sedkyně Asociace předškolní 
výchovy. Novela školského 
zákona podle ní povede ke 
snížení kvality vzdělávání ve 
školkách.

Kromě toho budou zavede-
ny plošné přijímací zkoušky 
na střední školy a povinná 
maturita z matematiky. Ta 
se nebude týkat škol s talen-
tovými zkouškami. Novela 
umožní také financovat pod-
poru pro žáky se specifickými 
potřebami v běžných školách.

Dvou klíčových změn 
se možná v příštím roce 
dočkají osoby samostatně 
výdělečně činné (OSVČ). 
Ministerstvo financí chce 
podle Andreje Babiše vrátit 
slevy na manželku a děti 
těm živnostníkům, kteří 
při placení daně z příjmu 
uplatňují výdajové 
paušály. Zároveň 
ale hodlá vý-
razně omezit 
počet pod-
nikatelů, 
již mohou 
paušály 
využívat. 

S novin-
kou z dílny 
ministra 
financí souhlasí 
lidovci, kteří vždy po-
žadovali slevy na manželku 
či děti pro všechny OSVČ. 
Proti jsou zatím sociální 
demokraté. 

Andrej Babiš chce svůj 
plán ve vládě prosadit – a to 
přesto, že kvůli němu přijde 
stát o miliardy z daní. 
Opětovné zavedení slev 
pro plátce, kteří využívají 
paušály, by pro státní kasu 
znamenalo ztrátu zhruba 
2,5 miliardy ročně. 

Vykompenzovat tento 
deficit umožňuje návrh 
místopředsedy vlády, aby 
výhodu mohli využívat jen 
skutečně drobní živnost-
níci, jejichž roční příjmy 
nepřesáhnou milion korun. 
Dosud strop pro paušály 
činil dva miliony ročních 

příjmů. 
„Oba návrhy jdou 
dohromady. 

Když nebude 
zastropování, 
nebude sle-
va,“ prohlásil 
už dříve Ba-
biš. Zástup-

cům KDU-ČSL 
se zdá tento 

kompromis 
přijatelný, zbývá 

ještě přesvědčit třetího 
koaličního partnera. 

Kvůli zmíněné novin-
ce by OSVČ vydělávající 
jeden až dva miliony korun 
ročně, zaplatily na jaře 2017 
výrazně vyšší daně než 
letos. Tak by se Babišovi 
podařilo díru v rozpočtu 
alespoň částečně zalepit. 
Stát by podle odhadů vybral 
na dani z příjmu fyzických 
osob zhruba o miliardu 
korun více.  Více e15.cz
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Novela zavádí plošné 
přijímací zkoušky 
na střední školy 
a povinnou maturitu 
z matematiky kromě 
škol s talentovými 
zkouškami.

 
Zavedením slev  

pro plátce využívající 
paušály by rozpočet  
musel oželet zhruba

2,5
miliardy korun

ročně.

už i dvouleté děti budou 
mít nárok na školku

složky Integrovaného záchranného systému z Moravskoslezského a Zlínského kraje spolu v Tro-
janovicích na Novojičínsku cvičily záchranu 120 lidí z lanovky vedoucí na Pustevny v Beskydech. 

ZáchrANA Z lANOvky
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Babišův rezort 
uvažuje o změnách 
v paušálech

Pokuty kvůli DPH 
nebudou tolik bolet
Finanční úřady zřejmě 
budou moci prominout 
firmám pokuty za nedodání 
kontrolních hlášení o DPH. 
Počítá s tím úprava, kterou 
sněmovna posunula do 
závěrečného kola schvalo-
vání spolu s novým celním 
zákonem. Zmírnění sankcí 
ocenila i pravicová opozice, 
a tak zřejmě hladce projde.  

Předákem lékařských 
odborů je opět Engel 
Staronovým šéfem vlivných 
lékařských odborů se stal 
Martin Engel, který neměl 
protikandidáta. V předsed-
nictvu Lékařského odboro-
vého klubu – Svazu českých 
lékařů (LOK–SČL) zůstává 

dál i prezident lékařské 
komory Milan Kubek. 

Experti: Zeman by měl 
změnit termín voleb 
Ministr vnitra Milan Chova-
nec (ČSSD) požádá prezi-
denta Miloše Zemana, aby 
přehodnotil vyhlášený ter-
mín krajských voleb. Podle 
expertů ministerstva vnitra 
by se měly konat nejpozději 
7. až 8. října, ale Zeman je 
chce vyhlásit na 14. a 15. říj- 
na. Podle Chovance by 
krajské volby mohly být 
napadeny u soudu. Zeman 
je ochoten termín změnit. 
 Více e15.cz

Krátce
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http://zpravy.e15.cz/domaci/udalosti/ministerstvo-zvazuje-zmeny-v-pausalech-pomohly-by-tem-nejmensim-1289466
http://zpravy.e15.cz/domaci/politika/volby-do-kraju-a-senatu-maji-termin-zeman-je-vyhlasi-na-polovinu-rijna-1289482
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Strana, která zemi  
dala tři premiéry  
a jednoho prezidenta
n Autentická pravicová strana s výrazným lídrem, 
sebevědomým programem a velkým množstvím nadšených 
voličů. To byla ODS v době svého vzniku. Od té doby zažila 
dobré i špatné časy. Je ale jedinou novou polistopadovou 
stranou, která se na české politické mapě udržela 25 let 
a převážnou část z nich patřila k těm nejvýznamnějším. Ať 
si kdo myslí o občanských demokratech cokoli, Česko pro 
vytvoření a udržení demokracie západního střihu pravicovou 
liberálně konzervativní stranu potřebovalo a potřebuje.
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Volební preference ODS  
v letech 1993 až 2016  
(v procentech)

Předsedové ODS
Václav Klaus (21. 4. 1991 až 15. 12. 2002)

Mirek Topolánek 
(14. 12. 2002 až 13. 4. 2010)

SarajevSký atentát. Ekonomická krize na jaře 1997 po-
stupně přerostla i v krizi politickou, kterou urychlily zveřejněné 
podvody kolem financování ODS. V listopadu představitelé ODS 
Jan Ruml a Ivan Pilip vyzvali Klause, toho času na zahraniční 
cestě v Sarajevu, aby odstoupil z čela strany. Klaus 
nakonec rezignoval na premiérské křeslo, pozici 
předsedy ODS však uhájil. Část nespoko-
jenců pak z ODS odešla a založila 
Unii svobody.

uStavující Sjezd. 
ODS vznikla jako jeden 
ze dvou subjektů (vedle 
Občanského hnutí), 
které vzešly z rozpadu 
Občanského fóra. Usta-
vující sjezd strany se 
konal 20. a 21. dubna 
1991 v Olomouci, před-
sedou byl zvolen bývalý 
předseda OF Václav 
Klaus.

první vítězStví. V červnu 1992 ODS vyhrála parlamentní 
volby, v čele koaliční vlády ODS, KDS, KDU-ČSL a ODA stanul 
Klaus. Příští volby v roce 1996 vyhrála ODS opět, tentokrát jen 
těsně před ČSSD. Staronová koalice ODS, KDU-ČSL a ODA v čele 
s Klausem ztratila většinu ve sněmovně.
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popiSek vykopávák. Foto popisek 
popisek

pád na dno. V květnu 2010 strana dosáhla svého do té doby nejhoršího vý-
sledku ve sněmovních volbách, skončila druhá za ČSSD se ziskem 20,22 procenta 
(53 mandátů). Vzhledem k nízkému zisku vítězné ČSSD se jí však podařilo sestavit 
koalici s TOP 09 a Věcmi veřejnými v čele s premiérem Nečasem. Ten ale v červ-
nu 2013 kvůli aféře kolem své blízké spolupracovnice a partnerky Jany Nagyové 
(nyní Nečasové) rezignoval, čímž zanikla celá vládní koalice. ODS poté výrazně 
propadla v předčasných volbách do sněmovny, v nichž zaznamenala další historic-
ky nejhorší výsledek – získala pouhých 16 mandátů (do sněmovny se nedostal ani 
úřadující předseda strany Martin Kuba).

opoziční Smlouva. Otřesená ODS se znovu semkla a v červnových sně-
movních volbách roku 1998 skončila druhá za ČSSD. Po volbách pak překvapivě 
uzavřela se svým největším soupeřem opoziční smlouvu, která umožnila existenci 
menšinové vlády ČSSD a zaručila ODS podíl na moci. Klaus se stal předsedou 
Poslanecké sněmovny. I kvůli opoziční smlouvě strana v červnu 2002 podruhé pro-
hrála volby. Vedení ODS dalo své funkce k dispozici a Klaus oznámil, že již nebude 
kandidovat. Satisfakcí mu byla prezidentská volba v roce 2003, kdy se Klaus díky 
neschopnosti vládnoucích stran domluvit se na společném kandidátovi stal novou 
hlavou státu. Podruhé byl zvolen v roce 2008.

Mirek Topolánek 
(14. 12. 2002 až 13. 4. 2010)

Petr Nečas 
(pověřen vedením 13. 4. 2010, zvolen 20. 6. 2010 až 17. 6. 2013)

Petr Fiala 
(zvolen 18. 1. 2014, dosud) 

Martin Kuba 
(pověřen vedením 
17. 6. 2013 až 
18. 1. 2014)

malá opoziční Strana. V lednu 2014 byl před-
sedou ODS zvolen politolog Petr Fiala. ODS ztratila 
i v dalších volbách (do Evropského parlamentu 2014, 
Senátu i komunálních). Ačkoli lze na preferencích ODS 
pozorovat mírně optimistický trend, někdejší postavení 
hegemona pravice je (možná nenávratně) pryč. /red/

Skvělý Start, špatný konec. 
Mirek Topolánek byl zvolen do čela 
strany v prosinci 2002. Začala éra vo-
lebních úspěchů. ODS ovládla evropské, 
senátní i krajské volby a v roce 2006 
dosáhla historicky nejlepšího výsledku 
ve volbách sněmovních (81 mandátů), 
které Topolánka vynesly do premiérské-
ho křesla. Už o dva roky později však 
ODS v krajských a senátních volbách 
utrpěla od ČSSD drtivou porážku. Ve 
straně se zvedla vlna nespokojenosti 
s Topolánkem a na stranu jeho kritiků 
se postavil i Klaus, který se demonstra-
tivně vzdal funkce čestného předsedy 
ODS. V souboji o předsednické křeslo 
na konci roku 2008 přesto Topolánek 
porazil Klausova přívržence, pražského 
primátora Pavla Béma. V březnu 2009 
sněmovna vyslovila Topolánkově vládě 
nedůvěru. V březnu 2010, dva měsíce 
před sněmovními volbami, ODS změnila 
volebního lídra – Topolánka vystřídal 
místopředseda strany Petr Nečas. 
V dubnu pak Topolánek rezignoval i na 
funkci předsedy a Nečas převzal vedení 
strany.
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n Rada Prahy 7 udě-
lala v boji o podobu 
projektu Palác Stro-
movka nečekaný tah 
a požaduje po investo-
rovi zaplacení nájmu 
za parcely dopředu. 

Daniel Novák

Napjatá situace kolem 
obchodního a kancelářského 
projektu Palác Stromov-
ka v Praze v Holešovicích 
za Parkhotelem se ještě 
vyostřila. Rada městské části 
teď na anglického develo-
pera Lordship vyrukovala 
s požadavkem, aby zaplatil 
50 milionů korun. Vzhledem 
k nevraživosti mezi radnicí 
a investorem přitom vůbec 
není jisté, že se nakonec 
začne stavět.  

„Předplacení nájemné-
ho dle nájemní smlouvy 
schválila Rada městské 
části Praha 7. O aktuálním 
postupu stejně jako o dalších 
otázkách intenzivně jedná-
me s investorem a chceme 
docílit dohody,“ sdělil mluvčí 
Prahy 7 Martin Vokuš. 

Investora rozhodnutí 
rady zaskočilo. „Naše snahy 
nalézt řešení v diskuzích 
o Paláci Stromovka se 
v zásadě nikdy nezaobíraly 
otázkou předplacení nájmu. 
Fakt, že se Rada městské 

části rozhodla na návrh sta-
rosty Čižinského přijmout 
výzvu k předplacení nájmu, 
nám bylo oznámeno datovou 
schránkou. Trochu nás tento 
přístup šokoval,“ řekl deníku 
E15 ředitel tuzemské části 
Lordshipu Václav Matoušek.  

Nárok na nájem za sta-
vební parcely mezi ulicemi 
Veletržní a Strojnická ve výši 
padesáti milionů dopředu 
opírá radnice o smlouvu 
z roku 2002. Podle ní ve 
chvíli, kdy se městská část 
rozhodne zřídit nové sídlo 
jinde než v Paláci Stromov-
ka, může chtít nájem do-
předu. Radnice se nedávno 
rozhodla pro koupi starší 
kancelářské budovy v ulici 
U Průhonu a její přestavbu.

Aktuálně se mezi radnicí 
a Lordshipem o budoucnosti 
a podobě projektu intenziv-
ně jedná. Z Velké Británie 
kvůli tomu přijel i vlastník 
firmy Jonathan Jackson. 

„V zásadě platí, že se buď 
dohodneme, nebo nedohod-
neme. V případě druhé vari-
anty ovšem logicky nebude 
projekt, tudíž ani schopnost 
a důvod předplácet nájem. 
Zbude pouze stavební jáma 
a to nechce snad nikdo,“ 
dodal Matoušek. Dohoda 
o podobě projektu, který již 
přitom od magistrátu získal 
stavební povolení, je klíčová 
i proto, aby Lordship získal 
úvěry od bank.

Praha 7 
chce od 
Lordshipu 
50 milionů

Praha 7 si pro svou budoucí radnici pořídila nemovitost v ulici 
U Průhonu od realitní skupiny Hamilton. Tu vlastní dvě firmy 
registrované na Britských Panenských ostrovech. V době zjitřených 
vášní kolem daňových rájů si proto vedení Holešovic nechalo sdělit, ke 
komu vlastně suma za nemovitost nakonec přiteče. Podle Hamiltonu je 
to několik trustů jednajících jménem investorů z Evropské unie, avšak 
mimo Česko a bez vztahu k představitelům Prahy.  Více E15.cz

Městská část koupila 
dům z daňového ráje

n Budoucí majitel  
architektonicky cen-
ného hotelu  
není znám.

Jan Šindelář

Jeden z nejzajímavějších 
pražských hotelů mění 
majitele. Česko-izraelská 
skupina Daramis Group se 
rozhodla prodat letenský 
Parkhotel, který před šesti 
lety koupila od realitní fir-
my Sekyra Group a náklad-
ně zrekonstruovala. 

Chystanou transakci 
deníku E15 bez bližších po-
drobností potvrdilo vedení 
Daramisu a David Nath ze 
společnosti Cushman  
& Wakefield, která má pro-
dej hotelu na starost. „Do-

končení prodeje očekáváme 
v tomto roce,“ řekl Nath. 

Jde o další velkou transak-
ci na pražském hotelovém 
trhu, který v posledních 
měsících začíná přitahovat 
zahraniční – především 
asijské – investory. Hodnotu 
hotelu lze odhadnout řádo-
vě na stovky milionů korun, 
k prodeji podle informací 
E15 dojde v následujících 
měsících. Nastávající maji-
tel zatím není znám. 

Daramis Group koupila 
hotel v roce 2012 a do jeho 
rekonstrukce dala kolem 
jednoho sta milionů korun. 
Z velké části jej přitom vrá-
tila do architektonicky ce-
něné podoby, kterou stavbě 
koncem šedesátých let vtiskl 
Zdeněk Edel. Čtyřhvězdičko-
vý hotel nabízí 237 pokojů.

Pokud jde o trh s ho-
telovými nemovitostmi 
v Praze, činí se především 
Číňané. Příkladem je 
převzetí luxusního vino-
hradského hotelu Le Palais 
šanghajskou skupinou 
CEFC koncem loňského 
roku. „Praha se dostává do 
hledáčku asijské klientely 
a tím budí pozornost i vel-
kých čínských investorů,“ 
uvedl Nath. Číňané ale volí 
rovněž cestu investic do 
nadnárodních provozo-
vatelských řetězců, čímž 
pronikají na lokální trhy. 
Firma Jing Jiang Interna-
tional například získala 
většinu v jedné z největších 
hotelových firem Louvre 
Hotels, která díky tomu 
letos hodlá expandovat na 
deset nových trhů.

Daramis Group prodává 
pražský Parkhotel

Severní energetická 
může těžit výhodněji
Úsilí Severní energetické 
zlevnit plánovanou hlu-
binnou těžbu hnědého uhlí 
v lomu ČSA se naplnilo. Ob-
vodní báňský úřad v Mostě 
firmě, která se začleňuje zpět 
do Czech Coalu, povolil přejít 
z méně výhodné metody 
chodbicování na levnější stě-

nování. Ročně by společnost 
Jana Dienstla a Pavla Tykače 
měla takto získat navíc  
200 tisíc tun uhlí.  Více E15.cz

Net4Gas klesl zisk

Čistý zisk provozovatele ply-
novodů Net4Gas loni klesl 
o desetinu na 2,8 miliardy ko- 
run. Tržby stouply o 12,5 pro-
centa na 9,9 miliardy.

Studie: Brexit by mohl  
ČR připravit o miliardy 
Vystoupení Velké Británie 
z EU by mohlo při nej-
horším scénáři úplného 
přetrhání obchodních vazeb 
připravit Česko o 38 miliard 
korun a snížit růst HDP 
o 1,9 procentního bodu. Vy-
plývá to ze studie Komerční 
banky. /stu, čtk/ 

Krátce

DaLší zMěna. Holešovický hotel mění majitele po čtyřech letech. 
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http://zpravy.e15.cz/byznys/reality-a-stavebnictvi/praha-7-koupila-sidlo-od-firmy-z-danoveho-raje-spojeni-s-ceskem-pry-nema-1289370
http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/stenovani-misto-chodbicovani-severni-energeticka-zacne-s-vyhodnejsi-tezbou-1289421


V pravidelných statistic-
kých hlášeních developerů 
o stavu trhu nastává změna. 
Jeden z hlavních promoté-
rů pravidelných statistik 
Ekospol vypadlz informač-
ního souručenství tvoře-
ného ještě 
společnostmi 
Trigema 
a Skanska 
Reality. Jeho 
místo zaujal 
Central 
Group. 

Důvodem je rozepře o to, 
co lze považovat za proda-
ný byt. Ekospol prosazoval 
metodiku zahrnující do 
statistik i rezervované byty 
z projektů, které nemají ani 
územní rozhodnutí. Firma 
Evžena Korce takových 
bytů udala loni stovky a vý-
znamně zamávala statisti-

kami. Ostatní developeři se 
tomuto přístupu brání. 

Oznámení o vyřazení 
Ekospolu ze sběru dat za-
znělo ve středu na tiskové 
konferenci Trigemy. Korec 
se ohradil s tím, že ho o tom 

dopředu ni-
kdo neinfor-
moval. Šéfka 
Skanska 
Reality Na-
děžda Ptáč-
ková však 
pro jednání 

s Ekospolem nechala ote-
vřený prostor.

Nová metodika má do 
statistik zahrnovat jen pro-
deje z projektů, které mají 
alespoň územní rozhodnutí. 
Nad způsobem vyhodnoco-
vání čísel má bdít i magis-
trátní Institut plánování 
a rozvoje. /dnv/ Více E15.cz
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Důvodem je spor  
o to, co lze považovat 
za prodaný byt.

Průměrná úroková sazba 
hypoték v březnu podle 
Hypoindexu klesla na 1,97 pro- 
centa, poprvé v historii měření 
tak propadla pod dvě procenta. 
Jen v minulém měsíci uzavřelo 
v Česku hypotéku 9375 lidí, 
kteří si nabrali úvěry za 
bezmála 18 miliard korun.

sazby na  
rekordním minimu

n Loděnice i Litovel 
zvedly produkci o de-
sítky procent.

Dušan Kütner

Pokračující růst zájmu o kla-
sické vinyly výrazně pomáhá 
i dvěma tuzemským produ-
centům, pro něž jsou černé 
desky hlavním byznysem. 
Jeden z největších výrobců 
gramofonových desek na 
světě GZ Media v Loděnicích 
i výrobce gramofonů SEV Li-
tovel tak za loňský rok hlásí 
nárůst produkce.

„Důvodů k růstu je několik. 
Vinylová deska se stává více 
populární i u mladé genera-
ce fanoušků hudby, kteří se 
chtějí vymezit mainstreamu 
digitálního stahování hudby 
na internetu. Vinyl se opět 
stává ‚in‘, hodně se o něm 
mluví, rozšířil se prodej gra-

mofonů a téměř každý umě-
lec, který se na hudebním 
trhu prosadil, požaduje pro 
nové album i výrobu gramo-
desek,“ říká obchodní ředitel 
GZ Media Michal Němec.

I kvůli tomu firma loni 
zvýšila výrobu alb o téměř 
třetinu na osmnáct milionů 
včetně nahrávek světových 
hvězd jako Eric Clapton 
nebo U2. Podle Němce jich 
mohlo být ještě více, ale 
kvůli loňským vedrům musel 
být na čas omezen provoz 
a navíc se firma stále potýká 
s nedostatkem zaměstnan-
ců. Letos jsou plány ještě 
optimističtější a GZ Media 
počítá s nárůstem produkce 
o téměř dvě pětiny na 25 mi-
lionů. „Navíc budeme v létě 
otevírat novou lisovnu v Ka-
nadě k posílení obsluhy seve-
roamerického kontinentu,“ 
dodal Němec. Tržby firmy 
by tak měly letos stoupnout 

boom vinylů 
znovu táhl 
české výrobce

o sedm procent z loňských 
zhruba 2,3 miliardy.

Renesance klasické desky 
využívá i SEV Litovel, který 
loni vyrobil a prodal 111 tisíc 
kusů gramofonů. „Od roku 
2010 prodej roste každoroč-
ně o patnáct až dvacet pro-
cent. Za nárůstem prodeje je 
samozřejmě stále větší počet 
vydávané hudby na vinylo-
vých deskách a postupný 
odchod od CD,“ řekl deníku 
E15 ředitel firmy Jiří Mencl. 
I proto letos očekává nárůst 
výroby. „Struktura námi 
vyráběných gramofonů je 
velmi široká. Vyrábíme levné 
i drahé typy. Poptávka se ale 
zvyšuje v celém výrobním 
sortimentu,“ dodal.

Data o loňském prodeji 
dlouhohrajících desek jsou 
z některých trhů již známa. 
Ve Spojených státech počet 
prodaných alb podle tamní 
asociace nahrávacího prů-
myslu RIAA stoupl o 28 pro-
cent na 16,9 milionu kusů, 
tržby pak o téměř třetinu na 
416 milionů dolarů. Tržby 
tak byly nejvyšší od roku 
1989. Prodej CD na americ-
kém trhu naopak klesl o čtr-
náct procent na 123 milionů 
kusů. Nárůst prodejů desek 
zaznamenala i tuzemská síť 
Bontonland. Loni prodejní 
regály opustilo asi 30 tisíc 
vinylových alb, meziročně 
o padesát procent více.

zPět V kurzu. Letošek má být pro loděnickou společnost  
GZ Media ještě příznivější než loňský rok. Firma počítá s růstem 
produkce vinylových desek o dvě pětiny na 25 milionů. 
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Jaroslav Bukovský

Hypotéky se mohou stát 
ještě letos hůře dostupnými. 
Chystaná legislativa posilují-
cí regulaci spotřebitelských 
půjček, která může začít 
platit ve druhé půli roku, 
míří i na hypoteční byznys. 
Banky podle expertů přitvrdí 
politiku, pokud jde o úvěry 
na bydlení, podle průzkumu 
ČNB mezi finančními domy 
se mohou zájemci o hypoté-
ky záhy dočkat přísnějšího 
pohledu bankéřů.

„Ve druhém čtvrtletí 
očekávají banky u úvěrů na 
bydlení zpřísnění úvěrových 
standardů, a to zejména 
v souvislosti s očekávanou 
účinností nového zákona 
o spotřebitelském úvěru,“ 
uvádí dubnová zpráva ČNB 

banky letos mohou 
přitvrdit na hypotékách  

o vývoji úvěrových podmínek 
v 21 bankách. Banky by tak 
zohlednily některé z novinek 
navrhovaných zákonem, mezi 
které patří především snazší 
možnost předčasného spla-
cení hypoték. „Lze očekávat 
zpřísnění politiky bank, jaké 
konkrétní kroky však banky 
podniknou, bude záležet na 

výsledné podobě zákona,“ 
říká hypoteční expert Libor 
Ostatek z Golem Finance. 
Podle něho už některé banky 
sáhly ke zdražení nebo 
utlumení prodeje takzvaných 
stoprocentních hypoték.

Samotné banky dopady 
zákona do hypoték komen-
tovat nechtějí. „Změn, které 
mohou být učiněny v zákoně 
na poslední chvíli, může 
být opravdu hodně, proto 
nebudeme předjímat,” říká 
mluvčí UniCredit Petr Plocek. 
„Pokud by se změnila situace 
na trhu v poskytování úvěrů 
na bydlení, může se stát, že na 
to budeme reagovat,“ uvádí 
Klára Zelenková z České 
spořitelny. 

Zákon o spotřebitelském 
úvěru prošel tento týden 
druhým čtením. 

Developeři se  
hádají o čísla

http://zpravy.e15.cz/byznys/reality-a-stavebnictvi/nejvetsi-cesti-developeri-se-hadaji-o-statistiky-prodanych-bytu-1289534
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Coca-Cola

Největšímu světovému výrobci nealkoholických nápojů Coca-Cola se 
v prvním čtvrtletí snížil zisk o 4,5 procenta na 1,48 miliardy dolarů. 
Přispěl k tomu pokles příjmů způsobený hlavně silným dolarem, který 
má negativní dopad na tržby mimo Spojené státy. Zisk na akcii bez 
zahrnutí mimořádných položek činil 45 centů. Mírně tak překonal 
prognózy analytiků.

yahoo

Tržby americké internetové společnosti Yahoo v prvním čtvrtletí 
klesly a firma znovu utrpěla ztrátu. V meziročním srovnání se výnosy 
propadly o 11,3 procenta na 1,09 miliardy dolarů, sdělila firma. 
Dlouhodobě upadající podnik začal letos jednat o prodeji svých 
základních aktivit a dnes uvedl, že rozhodování o strategických 
krocích zůstává jeho hlavní prioritou. (čtk)

Výsledky

n Globální kampaň 
Mitsubishi Motors 
hlásá, že jeho vozy 
jsou „praví bojovníci“. 
Teď k ní ale přidalo 
kapitolu, o kterou zce-
la jistě nestálo. Bojov-
níci podváděli.

Jaroslav Matějka

Představitelé japonské auto-
mobilky včera v Tokiu veřejně 
přiznali, že firma vylepšovala 
údaje o spotřebě svých aut. 
Manipulace se týkala 625 tisíc 
vozů. „Testy byly prováděny 

nesprávně, aby byla vyká-
zána nižší spotřeba paliva. 
Zfalšovány byly údaje o tlaku 
v pneumatikách,“ zní v ofici-
ální tiskové zprávě.

Nesprávné údaje byly 
udávány u čtyř minivozů. 
Jednalo se o modely EK 
Wagon, EK Space, těch bylo 
v Japonsku prodáno 157 tisíc, 
a dále Dayz a Dayz Roox. Ty 
vyrábělo Mitsubishi pro Nis-
san, dodalo mu jich 468 tisíc. 
Ani jeden ze zmíněných 
minivozů nebyl nabízen 
v Česku či Evropě.

Obě japonské automo-
bilky se rozhodly prodej 
zmíněných modelů, které 
byly vyrobeny od roku 2013, 

mitsubishi 
se musí kát

Země Množství Kurz

Austrálie 1 18,560

Čína 1 3,673

Dánsko 1 3,631

EMU 1 27,020

Chorvatsko 1 3,602

Japonsko 100 21,751

Kanada 1 18,735

Maďarsko 100 8,743

Norsko 1 2,927

Polsko 1 6,302

Rusko 100 36,198

Švédsko 1 2,949

Švýcarsko 1 24,697

Turecko 1 8,439

USA 1 23,743

Velká Británie 1 34,157

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 20. 4. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 66,50 1,68

ČEZ 431,20 1,22

Erste Bank 687,50 -1,60

Fortuna 88,00 0,00

Kofola 415,00 -0,48

KB 5100,00 0,10

NWR 0,17 13,33

O2 CR 240,00 0,17

Pegas 806,00 0,75

Philip Mor. ČR 13 405,00 3,23

PLG 205,10 0,05

TMR 630,00 0,00

Unipetrol 183,90 -0,03

VIG 548,50 -0,22

Celkový objem (v tisících korun) 556 836,73

Akcie na pražské burze 20. 4. 2016 

zastavit. Teď hledají způsob, 
jak se vyrovnat se zákazní-
ky. Mitsubishi Motors také 
zkoumá, zda se problémy 
netýkaly i dalších vozů.

„Cítím se strašně,“ řekl 
na tiskové konferenci šéf 
automobilky Tecuro Aikawa. 
V posledních letech to totiž 
vypadalo, že se Mitsubishi 
podařilo získat zpět důvěru 
zákazníků, o kterou přišlo po 
skandálu s defekty svých aut 
na počátku století. 

Nyní probíhá vyšetřová-
ní celé události. Okamžitě 
po jejím zveřejnění spadly 
akcie Mitsubishi Motors na 
tokijské burze o 15 procent, 
což bylo nejvíce za poslední 
desetiletí.

Podle údajů JATA proda-
lo loni Mitsubishi více než 
jeden milion aut. V USA to 
bylo 95 342 vozů, což bylo 
o 23 procent více než v před-
cházejícím roce, a polepšilo 
si i v Evropě, v loňském roce 
zaznamenalo 132 822 regis-
trací, rok předtím 101 400. 
Nejprodávanější modely 
značky na starém kontinen-
tu byly Outlander a ASX. 

„Tohle je něco jiného, než 
byl problém Volkswagenu. 
Ale trh je nyní velmi citlivý 
na takové novinky. Může to 
proto mít významný vliv na 
prodeje a reputaci značky,“ 
řekl Seiži Sugiura, analytik 
Tokijského výzkumného cen-
tra Tokai, agentuře Kjódó.  

V roce 2014 Hyundai a Kia 
stály před podobným problé-
mem v USA. I tyhle korejské 
značky udávaly u svých vozů 
nižší spotřebu. Nakonec 
souhlasily s tím, že zaplatí 
pokutu.

po japonsku. Prezident Mitsubishi Motors Corp Tecuro Aikawa 
(vpravo) a výkonný viceprezident Ryugo Nakao se na tiskové kon-
ferenci v Tokiu omlouvali za pochybení společnosti.
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shoda okolností. Posudek Evropské komise k působení 
Googlu na kontinentu přišlo v době, kdy společnost hodlá ote-
vřením nového vývojového centra v Mnichově výrazně rozšířit 
svou přítomnost v Německu. 
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Evropská komise došla 
k předběžnému závěru, že 
společnost Google porušuje 
evropská antimonopolní 
pravidla a zneužívá svého 
dominantního postavení na 
trhu v souvislosti s mobil-
ním operačním systémem 
Android. Komise včera 
v prohlášení uvedla, že Go-
ogle omezuje výrobce, kteří 
systém využívají, stejně 
jako operátory mobilních 
sítí.

Komise o svém postoji 
informovala Google i jeho 
mateřskou společnost 
Alphabet. Oběma hrozí 
pokuta, počítaná jako podíl 
z hodnoty tržeb. Google 
obvinění odmítá. „Budeme 
nadále spolupracovat s Ev-
ropskou komisí, abychom 
prokázali, že Android je 
dobrý pro hospodářskou 
soutěž a dobrý pro spotřebi-
tele,“ uvedl právní zástupce 
Googlu Kent Walker. /čtk/

ek: Google zneužívá 
postavení na trhu



n Německé automobil-
ce dnes vyprší termín, 
aby k americkému 
soudci přišel s návr-
hem řešení a odškod-
nění pro majitele šesti 
set tisíc vozů s podvod-
ným softwarem.

Zdeněk Pečený

Nový šéf amerického VW 
Hinrich Woebcken, který byl 
do funkce jmenován teprve 
v pondělí, se už v nové práci 
pěkně zapotil. Skandál byl loni 
v září odhalen v USA a právě 
tam také firmě hrozí nejvyšší 

sankce kvůli přísnosti tam-
ních emisních zákonů. 

V německém Wolfsburgu 
– sídle Volkswagenu 
– mají tento týden 
podle všeho také 
napilno. Je to 
více než sedm 
měsíců, co se 
automobilka 
dostala na 
přední strán-
ky světových 
novin kvůli 
provalení skan-
dálu, že do svých 
jedenácti milionů auto-
mobilů prodaných po celém 
světě nainstalovala software, 
který uměl rozpoznat oficiál-

ní měření emisí a uzpůsobit 
tomu chování vozu. Výsled-
ky laboratorních měření 

poté neodpovídaly 
skutečnosti na 

silnicích.
Podle signálů 

z německé 
automobilky 
v předvečer 
vypršení 
lhůty san-

franciského 
soudce a podle 

nálady investorů 
to vypadá, že VW má 

řešení v rukávu a k soudu 
nakonec nedojde. Společ-
nost uvedla, že s přípravou 
nápravy dotčených motorů 

a odškodnění majitelů aut 
pokročila. 

Akcie VW včera na frank-
furtské burze reagovaly 
posilováním o téměř osm 
procent. „Další odklad řešení 
je největším rizikem,“ uvedl 
ve svém komentáři Stuart 
Pearson, analytik londýn-
ské pobočky Exane BNP 
Paribas. „Investoři by podle 
nás nyní tolerovali náklady 
v rozmezí až 20–25 miliard 
dolarů, jen aby už byla celá 
aféra za nimi.“ Každý krok, 
ke kterému se VW při řešení 
skandálu odhodlal, trval déle, 
než se čekalo. Firma odložila 
zveřejnění výsledků za loň-
ský rok i valnou hromadu.

volkswagenu v usa vypršela lhůta
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Fascinující
příroda

Sledujte
unikátní online přenos 
sloního novorozence 
a navrhněte jeho jméno!

prima-zoom.cz

� inzerce

Řecké déjà vu?

Tento pátek se na jednání eu-
roskupiny dostane i průběžné 
hodnocení reformního pokro-
ku v Řecku. První hodnocení
třetího záchranného progra-
mu, který byl Řekům poskyt-
nut, přitom mělo být hotovo 
vloni na podzim. Aktuálně se 

spekuluje o tom, že tím ne- 
oficiální datem, do něhož by 
mělo být hodnocení provede-
no, je 1. květen. Euroskupina 
by pak závěry projednala na 
dalším zasedání 24. května. 
Dá se očekávat, že mezinárod-
ní věřitelé pozitivně ohodnotí
progres, který byl uskutečněn 
v oblasti penzijního systému, 
daňové problematiky či oblas-
ti špatných úvěrů.

Pozitivní hodnocení je pro 
Řecko klíčové, aby mohlo zů-
stat napojené na fondy ESM. 
Stále totiž není schopné se na 
trhu financovat, žádný privát-

ní investor by mu za rozum-
né úrokové sazby nepůjčil. 
Již v červnu přitom řeckou 
vládu čeká povinnost splatit 
Mezinárodnímu měnovému 
fondu 300 milionů eur a další 
splátky tranší či úrokových 
plateb budou v letních měsí-
cích následovat.

Zdá se tak, že letošní léto 
může být, tak jako to minulé, 
opět ve znamení řeckých 
událostí. Evropa ovšem na 
vyústění v řeckou tragédii 
i ve světle současné migrač-
ní krize zájem nemá. Navíc 
celkový objem splátek, které 

v letošním roce Řecko čekají, 
zdaleka nedosahuje výše těch 
loňských. Přestože tedy Řecko 
bude i během tohoto léta 
zřejmě plnit titulní stránky 
novin, pro finanční trhy by 
to katastrofa být neměla. 
Tématem číslo jedna bude na 
finančních trzích blížící se 
referendum o setrvání Velké 
Británie v Evropské unii. Pří-
padné vystoupení Británie by 
problémy kolem Řecka zcela 
jistě zastínilo.

Autor je hlavním  
ekonomem Komerční banky

Z parketu

Jan Vejmělek

netflix myslí 
na off-line 
obsah 
pro mobily

Od vstupu nejúspěšnější 
americké on-line videopůj-
čovny Netflix na mobilní 
platformu se objevil silný 
tlak uživatelů, kteří chtějí 
jediné: aby jim firma zpří-

stupnila svůj obsah i off-
line, aby si mohli film či díl 
seriálu předběžně stáh-
nout, pokud vědí, že se ča-
sem ocitnou bez připojení 
nebo v lokalitě se špatným 
mobilním signálem.

„Jsme v této věci otevře- 
ní. Dosud jsme se soustře-
dili na krásu konceptu 
‚klikni a koukej‘, ale s glo-
bální expanzí jsme narazili 
na nerovnoměrnou kvalitu 
sítí,“ uvedl šéf společnosti 
Reed Hastings pro web 
Re/code. Znamená-li to, 
že firma zvažuje off-line 
zpřístupnění obsahu uži-
vatelům mobilní aplikace, 
půjde o zásadní změnu 
jejího pojímání byznysu. 
Dosud totiž trvá výhradně 
na on-line přehrávání. /msc/ 
 více e15.cz

Podle 
signálů 

z automobilky 
a podle nálady investorů 

to vypadá, že VW má 
řešení v rukávu a soud

nebude.
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n V letošních ame-
rických primárkách 
probíhá máloco podle 
očekávání, ty ve státě 
New York šly ale přes-
ně podle plánu. 

Zdeněk Pečený

Favorité na prezidentskou no-
minaci Donald Trump a Hilla-
ry Clintonová si v New Yorku 
zajistili vítězství, a to právě 
ve chvíli, kdy si potřebovali 
upevnit svou vedoucí pozici.

Trump dosáhl drtivého 
vítězství, jednoho z nejpre-
svědčivějších v dosavadních 

primárkách, Clintová také 
s přehledem dosáhla důleži-
tého vítězství. „Jejich vítěz-
ství byla nakonec tak jasná, 
že se oba dost silně přiblížili 
zisku kandidatury za své 
strany,“ komentoval výsledky 
Jan Čermák, analytik ČSOB. 

Počty hlasů takzvaných 
volitelů dávají v demokratic-
kém táboře jen malou naději 
levicově vyhraněnému se-
nátorovi Sandersovi na to, 
aby dohnal Clintonovou. Na 
straně republikánů se zase 
Trump blíží zisku poloviny 
hlasů všech republikánských 
volitelů, což je v jeho případě 
nutná podmínka, aby jej 
vedení sletu Republikánské 

strany na závěr primárek 
nevyšachovalo ze hry.

Jistou anomálií letošního 
závodu o Bílý dům je vytrva-
lost ostatních soupeřů. Na re-
publikánské straně barikády 
Trumpa zezadu stále ostřelu-
je Ted Cruz a u demokratů na 
Clintonovou nepřestává úto-
čit výrazně levicový Bernie 
Sanders. Clintonová se pak 
sama musí posouvat stále 
více doleva, aby jeho útoky 
ustála. Boje se zatím navíc 
nevzdal ani republikán John 
Casich, ačkoli nemá již ani 
teoretickou šanci na získání 
potřebného počtu volitelů.

„Pro oba lídry je nepříjem-
né, že jejich partajní konku-

renti zůstávají v boji, a tudíž 
svoji pozornost nemohou za-
měřit na hlavní slabiny pro-
tikandidáta z opačné strany 
politického spektra,“ říká 
Čermák. Podle analytiků je 
zatím předčasné zabývat se 

možnými volebními progra-
my Clintonové či Trumpa. To 
bude možné až na nominace 
opravdu dosáhnou, protože 
pak se názorově posunou 
více do středu politického 
spektra.

new York patřil favoritům

tradiční jistotY. 
Exministryně zahrani-
čí Hillary Clintonová, 
která stát New York 
dvakrát zastupovala 
v Senátu amerického 
Kongresu, se opírala 
o tradiční podporu 
své strany v největ-
ším americkém městě 
a o přízeň newyorské 
černošské komunity. 
Problémem pro ni je 
americká mládež. Ta 
bývalé první dámě ne-
věří a naděje vkládá 
do „demokratického 
socialisty“ Sanderse.Fo
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n Evropský model 
podle šéfa EK ztratil 
část své přitažlivosti.

Podle předsedy Evropské ko-
mise Jeana-Clauda Junckera 
by bylo lepší, kdyby v někte-
rých oblastech, které nyní 
spadají do pravomoci EU, 
rozhodovaly opět jednotli-
vé členské země. „Myslím, 
že jedním z důvodů, proč 
se Evropané odvracejí od 

evropského projektu, je to, že 
zasahujeme do příliš mnoha 
oblastí jejich soukromého 
života,“ uvedl. Evropská 
komise pod jeho vedením 
proto předkládá mnohem 
méně směrnic a nařízení než 
dříve, dodal.

„Udělali jsme chybu, když 
jsme přespříliš regulovali 
a zasahovali nadmíru do 
denních životů našich spolu-
občanů... Ale bylo by rovněž 
chybou, kdybychom nebrali 

dostatečné ohledy na princip 
solidarity,“ řekl Juncker. 
Evropský projekt podle něj 
ztratil „část své přitažlivosti“.

Včerejší Junckerovo vyjá-
dření, které přišlo nedlouho 
po referendu v Nizozemsku, 
v němž občané odmítli bližší 
vztahy EU s Ukrajinou, najde 
podle agentury Reuters ode-
zvu především v Británii, kde 
se bude v červnu v referendu 
hlasovat o setrvání země 
v EU. /čtk/  názorY str. 12

juncker uvažuje o revizi

méně směrnic. Evropská komise pod Junckerovým vedením 
předkládá mnohem méně směrnic a nařízení než dříve.
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 Hlasy volitelů

strana kandidát získané potřebné

demokraté
Clintonová 1930

2383
Sanders 1189

republikáni

Trump 845

1237Cruz 559

Casich 147

Pramen: AP
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n V Izraeli pozvolna 
utichá vlna krvavých 
útoků mladých Pales-
tinců na vše židovské. 
Přispěly k tomu i nové 
metody bezpečnost-
ních služeb. 

Jan Pavec

Problém násilných přepa-
dení posledních měsíců 
v Izraeli je, že nejsou praktic-
ky nijak organizované či 
plánované. „Většinou mladí 
Palestinci často ani den 
předem nepředpokládají, 
že zaútočí,“ popsal týde-
níku Economist povahu 
současného násilí zdroj 
z izraelských tajných služeb. 
Těm se v poslední době 
podařilo zastavit několik 

útoků díky sociálním sítím, 
když si s pomocí zvláštního 
algoritmu tipují lidi, kteří ve 
svých příspěvcích vykazují 
podobné charakteristiky 
jako předchozí útoč-
níci. Navštěvují je 
pak pracovníci 
služby vnitřní 
bezpečnos-
ti Šin Bet 
a varují je, 
že jsou pod 
dohledem.

Jenom 
málo útočníků 
páchalo násilí 
už v minulosti. 
Zpravidla to jsou 
Palestinci do 25 let, nejmlad-
šímu z nich bylo dokonce 
jen třináct. Valná většina 
z nich je na sociálních sítích 
aktivní. „Díky tomu můžeme 
vypracovat důkladné profily 

pachatelů minulých činů. 
Zkoumáme, co je motivo-
valo, inspirovalo a co měli 
společného. Na základě 
toho můžeme určit mladíky 

s podobnými charak-
teristikami,“ cituje 

týdeník izraelské-
ho zpravodajce. 

Mnoho z útoč-
níků tížily osob-
ní problémy 
jako nucená 
manželství, 

dluhy nebo spo-
lečenská odlouče-

nost. Často útočili 
i lidé, kteří chtěli spá-

chat sebevraždu, a zabití 
ze strany izraelských vojáků 
je mělo uchránit před veřej-
nou hanbou. Tahle skupina 
zároveň často psala o pocitu, 
že je ztracenou palestinskou 
generací.  Více e15.cz 

izrael si tipuje možné 
útočníky přes Facebook

Akční nabídka platí do 30. 6. 2016. Cenové zvýhodnění modelu Maraton Edition vzhledem k výbavové linii Comfortline činí 88 700 Kč. Volkswagen 
Golf Maraton Edition, cena 465 900 Kč, akontace: 186 360 Kč (40 %), poslední nerovnoměrná splátka: 186 360 Kč, 36x měs. splátka vč. pojištění vozu 
4 334 Kč, úroková sazba: 2,99 % p. a., RPSN vč. poj.: 9,24 %. Poplatky za uzavření a vedení smlouvy 0 Kč, celkové platby za úvěr 300 613 Kč, celkové 
platby za úvěr vč. pojištění 342 373 Kč. Pojištění obsahuje značkové Volkswagen havarijní pojištění s nadstandardním krytím (5% spoluúčast) a povinné 
ručení s uznáním bonusů za bezeškodní průběh dosavadních pojištění (60 měsíců), věk pojistníka 46 let. Tato indikativní nabídka není nabídkou ve 
smyslu § 1732 zákona č. 89/2012 Sb., občanského zákoníku, a jejím přijetím nevzniká mezi společností ŠkoFIN s.r.o. a druhou stranou závazkový vztah. 
Kombinovaná spotřeba a emise CO2: 3,4–7,1 l/100 km, 89–165 g/km. Vyobrazení vozu je ilustrativní a vůz může obsahovat prvky příplatkové výbavy.

Cenové zvýhodnění až 88 700 Kč.

Volkswagen  
Golf Maraton Edition.
Nabídka, která u Vás zvítězí. 
Dlouhodobě podporujeme vytrvalostní běhání v Česku. Zároveň 
věříme, že Vám přinese radost i jízda v perfektně vybavených vozech 
up!, Polo, Golf, Golf Variant nebo Golf Sportsvan z řady Maraton 
Edition, navíc s prodlouženou zárukou na 5 let nebo 100 000 km. 
Díky financování od Volkswagen Financial Services získáte garanční 
prohlídku zdarma a komplexní pojištění včetně dalších výhod.
Při výkupu starého vozu na protiúčet v programu Das WeltAuto 
navíc ušetříte až 30 000 Kč.

Měsíční splátka  

již za 4 334 Kč

Autorizovaný prodejce Volkswagen AUTO JAROV
Osiková 2, Praha 3, tel.: 251 002 444, www.autojarov.cz, e-mail: vw@autojarov.cz
Vídeňská 126, Praha 4, tel.: 251 002 803, www.autojarov-kunratice, e-mail: kunratice@autojarov.cz
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Neshody mezi NATO a Ruskem se nemírní

Severoatlantická aliance a Rusko mají zásadní neshody, 
které neodstranilo ani včerejší jednání Rady NATO–Rus-
ko, první za skoro dva roky. Novinářům to po schůzce na 
úrovni velvyslanců řekl generální tajemník aliance Jens 
Stoltenberg. Mluvilo se o ukrajinské krizi, alianční snaze 
dohodnout se na způsobech, jak se vyhnout nejrůznějším 
incidentům, a o vývoji v Afghánistánu.

Obětí zemětřesení v Ekvádoru je už 525

Počet obětí sobotního zemětřesení v Ekvádoru vzros-
tl již na 525, zraněných je na 4600 a asi stovka osob se 
stále pohřešuje. Informovalo o tom ekvádorské státní 
zastupitelství. Naděje na objevení přeživších čtyři dny po 
katastrofě výrazně slábnou, přesto ještě bylo nalezeno 
pět živých osob v troskách obchodního centra v Mantě. 
Pobřeží Ekvádoru včera navíc postihl další záchvěv půdy. 
Otřes o síle 6,1 stupně měl epicentrum jen několik desítek 
kilometrů od centra sobotního zemětřesení, Od neděle 
bylo zaznamenáno na 230 následných otřesů.

Maďarští učitelé se vzepřeli Orbánovým plánům

Tisíce maďarských učitelů se včera zapojily do jednodenní 
stávky proti snaze vlády premiéra Viktora Orbána cent-
ralizovat vzdělávací systém. Protest pedagogů, vyhlášený 
největšími učitelskými odbory, je první větší stávka proti 
Orbánově konzervativnímu kabinetu. Částečně nebo i úpl-
ně se neučilo ve stovkách škol po celé zemi. /čtk/

Krátce

Zpravidla útočí 
Palestinci ve věku 

do 25 let,
nejmladšímu z nich 

bylo dokonce 
jen třináct.



Dlouhá léta 
vlády a pak 
tvrdý pád
Občanská demokratická 
strana slaví pětadvacetiny. 
Neokázale, málem tak, aby si 
půlkulatého výročí někdej-
šího hegemona na pravici 
příliš lidí nepovšimlo. Svým 
způsobem je to pochopitel-
né. Pomineme-li finance, 
zůstává faktem, že voliči si 
dnes spíše než to, že ODS 
byla tahounem polisto-
padových změn, vybaví 
debakl jejího posledního 
vládnutí v koalici s TOP 09 
a Věcmi veřejnými. Týdny, 
v nichž navzdory pohodlné 
sněmovní většině 118 hlasů 
pomalu obden padala vláda, 
jejíž martyrium nakonec 
skončilo v červnu před třemi 
lety policejním zásahem na 
Úřadu vlády. Tyhle události 
jsou ještě v čerstvé paměti 
a překrývají nejen „slavněj-
ší“ dny z historie strany, ale 
i skutečnost, že se strana 
pomalu, ale přece jen mění. 
Z mluvčího velkých korpo-
rací v ochránce – stručně 
řečeno – střední třídy. Důvod 
je jednoduchý. Na rozdíl od 
centrální úrovně politiky má 

ODS na té komunální pořád 
ještě nezanedbatelný vliv. Je 
to její štěstí i smůla. S touto 
základnou tak snadno neza-
hýbou otřesy v centru české 
politické moci, ale strana 
zase o to složitěji hledá pro-
gram, který by byl zároveň 
konzistentní i hodnověrný.

Podle dostupných stra-
nických údajů z loňského 
května má ODS 14 771 členů, 
počet jejích podporovatelů 
se počítá na stovky. A jak 
tvrdí třeba senátor Kubera, 

přibývají jí nejen příznivci, 
ale i noví uchazeči o člen-
ství. Strana pro to dělá, co 
je v jejích silách. Předseda 
Fiala objíždí republiku, 
a to nejen kvůli blížícím se 
krajským volbám. I když i ty, 
stejně jako nynější výročí, 
jsou příležitostí k mobilizaci 
členské základny a přede-
vším regionálních sdružení. 
Právě na ně vedení ODS 
spoléhá při získávání nových 
partajníků. Dílčí výsledek 

je už tak trochu znát. Ve 
volebních modelech ODS 
dlouhodobě vykazuje zhruba 
deset procent. Proti 7,72 pro-
centa hlasů z předčasných 
voleb na podzim 2013 je to 
pokrok. Ovšem jistotou pro 
přežití by byl napřesrok zisk 
minimálně třinácti procent 
v parlamentních volbách. 
V situaci, kdy nadpoloviční 
většina Čechů stále považuje 
politické strany za nejzko-
rumpovanější článek veřejné 
moci a o výsledcích voleb 
ve velké míře rozhoduje 
marketing, nebude takový 
zisk pro ODS snadno k mání. 
Ale veřejnost rychle mění 
nálady a politický systém se 
atomizuje. Ani pro soupeře 
občanských demokratů ne-
bude snadné dosáhnout na 
jednoznačné vítězství. Doba, 
kdy ten či onen hegemon 
politické scény dosahoval 
výsledků kolem 30 procent, 
je nenávratně pryč.

ODS momentálně hodně 
sází na euroskeptickou kartu 
a argumenty proti migraci. 
Nelze to označit za čirý 
populismus. Podle politolo-
gů a sociologů jsou to hlavně 
pravicoví voliči, pro které je 
při volebním rozhodování 
důležitá zahraniční politika. 
Ale může to být zrádná tak-
tika. Při jejím vehementním 
prosazování poněkud zaniká 
fakt, že ODS je zároveň stra-
nou, která jako jedna z mála 
trvá na spolupráci s partnery 
v NATO, zejména Spojenými 
státy.

Komentář

Jana Havligerová

Veřejnost rychle 
mění nálady 
a politický systém se 
atomizuje. Ani pro 
soupeře ODS nebude 
snadné dosáhnout 
jednoznačného 
volebního vítězství.
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 Zjistili jsme, že se používaly nepřesné 
testy, které měly ukázat nižší než 
skutečnou spotřebu paliva. Hluboce se 
omlouváme zákazníkům i akcionářům,

řekl prezident společnosti 
Mitsubishi Tecuro Aikawa 
str. 8
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Juckerovo prozření
Tušení, že v EU něco není v pořádku, se potvrdilo; podle 
šéfa Evropské komise Jeana-Clauda Junckera zasahuje 
unie až příliš do pravomocí členských států i do lidských 
životů. Proč najednou takové prozření? Předně je tu blížící 
se referendum o setrvání Velké Británie v osmadvacítce 
a Lucemburčanův výrok se dá brát jako vstřícné gesto 
vůči tamním voličům. Zadruhé je tu uprchlická krize a s ní 
boj o kvóty. S návrhem komise rozdělovat žadatele o azyl 
podle jednotného klíče má třeba Česko dost velký problém. 
Junckerovo pokání může být jakýmsi chabým zatažením 
za záchrannou brzdu. Potíž je v tom, že jiné řešení zatím 
není po ruce. 

Třetím vysvětlením může být, že se veterán evropské scé-
ny probral z letargie a „něco pronesl“. Nebylo by to poprvé 
a jistě ani naposled. Přeceňovat jeho slova není na místě. 
A to, že se unie v současné podobě přežila, vědí v zásadě 
všichni. Jen o tom na rozdíl od Junckera nemluví.
 Igor Záruba
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ostrov věčných tuláků

n Ze všech států 
Evropy je nejméně 
zalidněný. Počasí se 
tu mění každou chví-
li. Když ale přijmete 
tu trochu nepohodlí, 
odmění vás Island 
nádhernou pustou 
krajinou, gejzíry hor-
ké vody, působivými 
vodopády a hejny 
papuchalků.

Rostislav Stach

Když jsem poprvé přiletěl na 
Island a uviděl okolí Reykja-
víku, napadlo mě: Co tady 
budeme ty tři týdny dělat? 
Pohled na krajinu kolem 
hlavního města na mě působil 
dost depresivně. Po několika 
desítkách kilometrů se ale 
krajina změnila a Island se 
ukázal jako neobyčejně krásné 
a fotogenické místo. 

Cesta kolem ostrova nám 
nabídla pohled na spoustu 
malebných zákoutí rybářských 
vesniček, horských scenerií, 
sopek, ledovců, vodopádů 
a gejzírů.

Viděli jsme i mnoho druhů 
ptáků. Nejznámějšími z nich 
jsou určitě papuchalci bělo-
bradí, kteří na ostrov přilétají 
hnízdit. Mezi nejlepší místa 
pro jejich pozorování určitě 
patří útesy na západních a vý-
chodních fjordech. 

V letní turistické sezoně se 
můžete vydat do vnitrozemí, 
ale tyto cesty jsou většinou 
sjízdné jen superdžípy, speci-
álně upravenými pro sjíždění 
vodních koryt, zdolávání 
skalnatých cest a pro jízdu po 
ledovcích. Pro milovníky pěší 
turistiky je zde spousta příle-

žitostí k celodenním výletům, 
jen je potřeba počítat s mož-
nou rychlou změnou počasí.

Nádherná je i ledovcová 
laguna Jökulsárlón, kde v moři 
plují odlomené kusy ledovce, 
zářící jako obrovské draho-
kamy. K ledovci vás zaveze 
speciální obojživelné vozi-
dlo. Nevynechejte návštěvu 
úžasného gejzíru Strokkur. 
Vodopády Gullfoss a Skógafoss 
vám vezmou dech a mohut-
nost vodopádů Dettifoss vás 
ohromí. Po putování vám urči-
tě přijde vhod návštěva Modré 
laguny nedaleko Reykjavíku. 

Sopečná činnost zde ohřívá 
vodu s blahodárným bílým 
bahnem a koupel vás příjemně 
osvěží.

Autor je spolupracovníkem redakce 
časopisu Lidé a Země

1.  Krajina Islandu je neskutečně 
fotogenická

2. Cesta k vodopádu Dettifoss
3.  Papuchalk přináší mláďatům 

potravu
4.  Gejzír Strokkur těsně před 

erupcí
5. Pláž Reynisdrangar u Víku
6. Vodopád Gullfoss
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Minirecenze

n Divadlo Na Jezerce 
uvede slavné mono- 
drama Shylock. Ústřed-
ní role se měl původně 
zhostit Jan Tříska, 
jehož kvůli autonehodě 
nahradil Milan Kňažko.

Dlouho očekávanou novin-
kou pražského Divadla Na 
Jezerce je monodrama Shy-
lock v podání charizma-
tického slovenského herce 
Milana Kňažka. Inscenace 

v režii Radka Balaše bude 
mít českou premiéru 
27. dubna a její autor, Kana-
ďan Mark Leiren-Young, se 
jí osobně zúčastní.

Hrdinu hry, která během 
20 let doslova obletěla 
svět a hrála se na mnoha 
kanadských, amerických 
i evropských jevištích, 
měl původně ztvárnit Jan 
Tříska. Poté, co se v Los 
Angeles zotavoval z ná-
sledků autohavárie, se 
tak ale nestalo. Podle šéfa 
divadla Jana Hrušínské-

ho je hra namířena proti 
antisemitismu a přehnané 
politické korektnosti, což 
jsou dvě věci, které nyní 
negativně ovlivňují světové 
dění. „Bourají hodnoty, ke 
kterým jsme se tak dlouho 
upínali a toužili po nich, 
když jsme žili v totalitním 
režimu a snili o západním 
světě. Teď, když k Západu 
patříme, přehnaná poli-
tická korektnost Evropu 
téměř bourá,“ poznamenal 
šéf Jezerky. Věří, že Shylock 
v podání slovenské herecké 

legendy Milana Kňažka 
bude pro diváky zážitkem. 
Navíc pro Jezerku i Kňažka 
to je poprvé, co se potkali 
s monodramatem.

Milan Kňažko byl nomi-
nován za rok 2006 na Cenu 
Thálie za svůj výkon ve hře 
Picasso na jevišti pražské-
ho Ungeltu (jeho spolu-
hráčka Vilma Cibulková 
Thálii tehdy získala). Hrál 
například v celovečerních 
filmech Normal, Lidice 
a v řadě televizních projek-
tů včetně seriálových. /čtk/

Kňažko bude zářit Na Jezerce

Blu-ray

Ztraceni v Mnichově

(Vydavatel: Magic Box)

Velmi netradiční snímek 
Petra Zelenky Ztraceni 
v Mnichově, který se 
stal jednou ze senzací 
českého filmového roku 
2015, vychází konečně 
na Blu-rayi. Kdo v kině 
nestihl podivný dvoj-
film svérázně (ale velmi 
inteligentně) odkazující 
na Truffautovu Americ-
kou noc, má tak konečně 
šanci pustit si jej doma. 
Vedle samotného filmu 
tu však mnoho k vidění 
není, protože bonusová 
výbava je slabší. Vedle 
povedených vynechaných 
záběrů tu již jsou pouze 
kratičká videa, která již 
byla použita v propagaci 
filmu v kinech, televizi 
a na internetu. To se bo-
hužel u českých Blu-rayů 
stává standardem. Ale 
přinejmenším rozhovor 
s Petrem Zelenkou by měl 
být povinností, i kdyby se 
Zelenka tvrdošíjně bránil 
prozradit některá tajem-
ství své novinky.

Stanislav Šulc

n Nakladatelství Pase-
ka vydalo netradiční 
dětský komiks Hilda. 
Stejnojmenná hol-
čička se v něm setká 
s řadou bytostí skan-
dinávských legend.

Stanislav Šulc

Komiksově nepříliš invenční, 
nicméně obsahově úžasnou 
knihou Hilda nakladatelství 
Paseka představuje dílo 
mladého britského tvůrce 
Luka Pearsona (ročník 1987). 
Ten o sympatické malé dívce 
lačné dobrodružství vytvořil 
celou sérii komiksů a Paseka 
nyní vydává první dvě v jed-
nom svazku. 

Komiksové povídky 
jsou jako den a noc. První 
Hilda a troll celý Hildin svět 
ustavuje a seznamuje nás 
s několika jeho podivnými 
obyvateli. Vedle Hildy je 
to především její mamin-
ka (která Hildě nechává 
na dnešní standardy až 
překvapivě mnoho prostoru 
k dobrodružství), ale také 
mlčenlivý soused Poleňák 
(celý ze dřeva) a Hildin zví-
řecí kamarád Větvík. Právě 
Větvík a Hilda pak při jedné 
obchůzce najdou zkameně-
lého trolla, kterému podle 
zvyku dají na nos zvoneček. 
Ani jeden však neví, že to 
je neuctivé a vlastně týrání 
trollů. První část komiksu 
tak je typickým dětským 
příběhem s poučením, který 

Hilda, děvčátko z hor

Tipy

Nova Cinema • 21.50

volný pád

Michael douglas exceluje  
v roli muže, jemuž přeskočilo 
a mstí se okolí.

Hilda ••• 80%
Re

pr
o 
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Luke Pearson: Hilda

Nakladatelství: paseka, 2016
Překlad: Martina Knápková
Hodnocení: 80 %

je sice sympatický a skvěle 
ztvárněný, ale průměr nepře-
vyšuje.

To však neplatí pro fantas-
tickou druhou půlku knihy, 
kterou okupuje příběh Hilda 
a půlnoční obr. Ve smršti ně-
kolika zápletek se proplétá 
celá řada mytologií, najde-
me tu historii obrů, pidilidí 
a mezi tím vším se musí 
nebohá Hilda snažit urovnat 
hned několik problémů. 
Navíc jí hrozí stěhování 
z krásné venkovské samoty 
do města, kterému se snaží 
za každou cenu zabránit.

Právě druhý příběh cele 
naplňuje slova tuzemského 
teoretika komiksu Pavla Ko-
řínka, který o Hildě prohlá-
sil, že „jako každou dobrou 
knihu pro děti lze i Hildina 
dobrodružství číst znovu 
a znovu a stále v nich je mož-
né objevovat něco nového. 
Jedno kdy, jedno kde, jedno 
v jakém věku“. Především to 
poslední patří k nejtěžším 
disciplínám dětské literatu-
ry. A Pearson v ní uspěl na 
výbornou. Malým čtenářům 
může učarovat pěkná kres-
ba, s postupujícím věkem 
pak čtenář docení sofistiko-
vanost příběhu, prolínání 
mytologií i didaktičnost. Hil-
da se totiž většině dnešním 
dětským příběhům vymyká 
a vychovává ke statečnosti, 
přemýšlení a nápaditosti. 
To je přitom stále vzácnější 
a zároveň důležitější. Kdo 
Hildinu kouzlu propadne, 
může se v příštím roce těšit 
na televizní seriál.



www.e15.cz | 15 |

Punkový festival  
v Karlíně se rozrostl

Původně jednodenní akce 
s vystoupeními punko-
vých kapel Sum 41, NOFX 
a Millencolin se rozrostla 
do dvou dnů. Místo tří kapel 
jich 23. a 24. srpna v praž-
ském Foru Karlín zahraje 
šest. Důvodem změny je 
omyl v plánovacím kalen-
dáři zastupující agentury 
NOFX.

Třetí Mafia vyjde  
počátkem října
Očekávaný herní hit 
letošního roku Mafia III 
vyjde 7. října. Potvrdili to 
zástupci herního vyda-
vatele 2K Games, který 
hru chystá. Hra je třetím 
pokračováním celosvětově 
úspěšného titulu, který 
v roce 2002 vytvořilo české 
studio Illusion Softworks. 
To posléze koupil celosvě-
tový gigant Take-Two  
Interactive. /čtk, sul/

Krátce

n Snímek Mezihra 
v Praze natáčí čes-
ko-britský štáb pod 
vedením režiséra 
Johna Stephensona. 
Vedle hollywoodských 
hvězd se ve filmu obje-
ví také čeští herci jako 
Klára Issová, Jiří Mádl 
nebo Kryštof Hádek.

O více než dvě stě let zpátky 
se posunul čas v historickém 
centru Prahy, kde česko- 
-britský štáb natáčel před 
Stavovským divadlem další 
scény filmu o Mozartovi. Na 
dobovém snímku pracuje 
od začátku dubna. Má název 
Interlude in Prague (Mezihra 

v Praze) a jeho fiktivní pří-
běh je založen na skutečných 
událostech odehrávajících se 
v Praze v roce 1787 a spoje-
ných se vznikem opery Don 
Giovanni.

Film produkují 
Huw Penallt Jo-
nes za britskou 
společnost 
Productive 
International 
a Hannah 
Leaderová 
v koprodukci 
s českou spo-
lečností Stillking 
Films. Producenti 
svůj snímek propagují 
jako „mix milostného dra-
matu ve stylu filmu Zamilo-
vaný Shakespeare s tragic-
kým koncem Nebezpečných 
známostí“.

Mezihra v Praze vzni-
ká podle scénáře Briana 
Ashbyho v režii Johna 
Stephensona (Farma zvířat, 
The Christmas Candle). 

Produkce s filmovým 
štábem o 175 lidech 

utratí během na-
táčení v Česku 

téměř 190 mi-
lionů korun. 
„Devadesát 
procent 
štábu tvoří 

čeští filmaři,“ 
poznamenal 

David Min-
kowski z firmy 

Stillking Films.
Na plátně se objeví herci 

James Purefoy (John Carter: 
Mezi dvěma světy), Aneurin 
Barnard v roli Mozarta 
(seriál Bílá královna) či 

Samantha Barksová (Bíd-
níci). Po jejich boku i Klára 
Issová, Jiří Mádl či Kryštof 
Hádek. Podle informací 
České filmové komise má 
produkce základnu na 
Barrandově, ale většinu ze 
30 natáčecích dnů stráví na 
zámcích Jemniště, Libocho-
vice, Ploskovice, v klášteru 
v Doksanech či v Českém 
Krumlově. 

Turistické lákadlo jižních 
Čech bude díky unikátnímu 
prostoru barokního diva-
dla představovat interiéry 
Nosticova (nyní Stavovské-
ho) divadla v Praze. Tento 
světový unikát je jedinou 
plně funkční scénou, v němž 
se 29. října 1787 konala 
světová premiéra Mozartovy 
opery, kde autor dílo osobně 
dirigoval. /čtk/

V Praze vzniká nový film 
o Mozartovi

Štáb plánuje  
v Česku utratit

190  
milionů

korun při  
30 natáčecích  

dnech.

ZEN je stylový měsíčník,  
vychází spolu s deníkem E15

Život je krásný. A vy to víte.

� inzerce
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SlONOviNA. 
Příslušníci Keňské 
služby ochrany 
přírody snášejí 
na hranici sloní 
kly. V Národním 
parku Nairobi tak 
chtějí spálit celkem 
105 tun slonoviny, 
kterou zkonfiskovali 
pašerákům.
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Šašek provokuje

Šašek si v posledních týdnech 
dělal soukromé pozorová-
ní a snažil se zodpovědět 
otázku, která skupina měla 
od vzniku samostatné Cze-
chie nejúspěšnější a naopak 
nejtragičtější lobbing. Dnes si 
představíme vítěze, za týden 
pak poraženého.

Kandidátů bylo mno-
ho. Samozřejmě se nabízí 
politický lobbing pravice, 
který na moment celou 
republiku levičáků zmátl, že 
jsou vlastně pravičáci. Ale to 
už se znormalizovalo, takže 
z dlouhodobého hlediska je to 
spíše fiasko. 

Pak se také o místo mezi 
favority hlásili protikorupční 
lobbisté (jak nezisková, tak 
i politická hnutí), kteří lidem 
vnutili ideu, že demokracie 
je založena na desateru při-
kázání (především na sedmé 
položce, tedy nepokradeš). 
Pomineme-li, že se lidé stále 
krádeží nevzdali, tak ani v té 
politice se to moc prosadit 
(naštěstí) nedaří. Ukáže až 
čas, jak moc úspěšná tato 
eskapáda bude, ale prozatím 
to na vítězství není. Možná 
v příštích letech. 

Posledním nevítězem je 
myslivecká lobby, které se 

daří parlamentem plným 
nimrodů prosadit jedno ab-
surdní pravidlo za druhým.

A nyní fanfára. Jasným 
a těžko zpochybnitelným 
vítězem jsou samozřejmě 
naši milí cyklisté. Protože 
jak moc dokázala cyklistická 
lobby ohnout svět za poslední 
dvě dekády, to je až k nevíře. 
Navíc jsou změny trvalé. 
Začněme tím jednoduchým, 
zjizvením české krajiny 
obskurními cyklostezkami, 
které stály stovky milionů až 
miliardy korun. Ty šly z peněz 
nás všech a nikdo nám je 
nevrátí – kdyby někdo chtěl 

být hodně zlý. Přitom šly na 
koníček poměrně jasně de-
finované skupiny lidí, což je 
možná bezprecedentní v ce-
lém polistopadovém vývoji.

Ale čert vem prachy. Horší 
je paradigmatická změna, 
která potkala chodníky. Dříve 
svatý prostor vyhrazený pě-
ším se najednou stal arénou, 
v níž se svádí nejeden boj. Jas-
ně že by cyklista mohl jet po 
silnici stejně, jako tomu býva-
lo dříve, ale proč, když tam je 
slabším psem a na chodníku 
tím silnějším. A víme, co dělá 
silnější pes. Díky, cyklistická 
lobby!

Nejlepší lobbing měli cyklisté

...někdo ty nepříjemné 
věci říkat musí
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